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Viorel Ştefănescu

La cArtESENŢE
Lui Mihail Gălăţanu, cu prietenie

…Păi, şi eu tot de la tradiţie vin,
De la Taica Philon şi Master Plotin,

Şi rescriu asupra1 de scriitură
Urme de vorbe aspre nici spuse

De vreo străină gură, seduse
Pe la banchete, în şase trepte…

Iar Poezia? Să mai aştepte
Pînă închei acest midraşim2

Cu multiplă articulare
De balama3 cu închizătoare

Care deschide-nţelesuri sublim.
Dacă vă spui şi vreun lucru fromos
Despre erotikon şi ars amatoria,

Nu-i de la mine, ci întru4 Gloria
Acestor ţinuturi pustii de la porţi

Asianice,5 lăsate vraişte de Mihai,
Prin care circulă morţii iluştri-n alai

Şi vin ca viii să se culce pe vieţi
Ca pe antumele unor poeţi
Ne prea dedaţi bibliotecii

Ca pardosul la sînge.
Iară noi, noi epigonii acestui plai

(Pe care nimenea nu-l mai plînge)
Cu nişte cai veşnic verzi, dar isteţi,

Mai ceva ca yahooii lui Glulliver,
Ce te-ntorc şi pe faţă şi pe revers

(Nu pe Net, dar tot în Eter),
Întrebăm la ăst sfîrşit de laudatio:

Bă, da’ voi l-aţi citit pă Horaţiu?
(Scuzaţi, vă rugăm, asonanţa:

E finc-a-nchis unu’, Bloom, cu tupeu, clanţa
Gîndirii critice de salon est-etique.)

Să mă opresc sau să vă mai zic?
Hai să rămînem la aparenţe,

Că, dacă ajungem la… cArtESENŢE?

12 ianuarie, 2013
Galaţi, Rromania, Evropa (cică)

Notele referitoare la textul domnului Viorel Ştefănescu sunt la subsolul paginii 1.
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PREMIILE MUNICIPIULUI GALAŢIA X-a carte din colecţia
cArtEsenţe

Sâmbătă, 12 ianuarie, la prânz
şi la mansarda Centrului Cultural
Dunărea de Jos, a fost lansată cu
prieteni şi căldură cea de-a X-a
carte a colecţiei cArtEsenţe,
proiect  coordonat de către
Florina Zaharia.

Este vorba de volumul
„Chintesenţe” al scriitorului
Mihail Gălăţanu, însoţit ca de
obicei de un mini-vernisaj al unei
instalaţii de artă, acum realizată de
către Sorina Fădor-Vădeanu,
membră şi ea a grupării Athanor,
partener la acest proiect din anul
2012.

Au prezentat cartea şi autorul,
pe rând, Florina Zaharia, directorul
CCDJ Sergiu Dumitrescu,
preşedintele CJ Galaţi
Nicolae Bacalbaşa, scriitorul şi
criticul a.g.secară, scriitorul Andrei
Velea, poetul Cristian Pavel (ambii
deveniţi de curând membri ai
U.S.R.), Mihail Gălăţanu încheind
momentul, vorbind despre proiecte
viitoare (ce ziceţi de o continuare
a „Fraţilor Karamazov”?) şi
recitând un poem din cartea care
conţinea numai texte inedite.
(a.g.s.)

1 Upon (engl.), termen cheie la Plotinus (cf., Enneads, I, 1 - translated by Stephen MacKenna, Faber & Faber,
London, 1956) şi, drept urmare, la neo-neoplatonicul William Shakespeare (cf., Sonnet 87; vide şi Despre
conceptul de alegorie ironică (ratată), cu permanentă referire la Harold Bloom şi doar incidental la Socrate  -
fragment încă inedit).
2 Comentariu biblic, „specialitatea” neoplatonicului Philon din Alexandria, cea mai veche formă (cunoscută,
deocamdată) de intertextualitate în eseu.
3 Concept cheie în teoria deconstructivistă a lui Jacques Derrida.
4 Concept cheie în filosofia lui Constantin Noica.
5 Termen cheie utilizat de Gustav René Hocke întru caracterizarea complexităţii direcţiei intertextualiste din
literatură, prin contrast cu simplitatea specifică aticismului (cf., Manierismul în literatură, Univers, Bucureşti,
1977). Vide şi Mihai Eminescu Scrisoarea I („Aticismul limbei tale o să-l pună la cântari,/ Colbul ridicat din
carte-ţi l-o sufla din ochelari…”).

Note de la coperta a II-a
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Scenografia gândită de vreo săptămână pentru eveniment a
invocat şamanic norii şi aceştia au venit, nu numai cu ploaie şi
ninsoare ci şi cu, evident, premii pentru colaboratorii revistei
„Dunărea de Jos”...

Acestea s-au întâmplat în cadrul celei de-a opta gale a
Premiilor, organizată de către Centrul Cultural Dunărea de Jos...

Un eveniment sub semnul unei anumite reţele de socializare,
aceasta datorită invitatului special al evenimentului, poetul
Dan Mircea Cipariu, care şi-a lansat volumul „Singurătatea vine
pe facebook”, apărut anul trecut la Editura Tracus Arte!...

S-a dat „like” şi... învingătorii au fost: Paul Blaj, pentru
poezie (volumul antologie „Cum răspunde în apă faţa la faţă”,
apărut în 2012 la Ed.Napoca Star din Cluj Napoca), Vasile V.Popa,
pentru proză-jurnal-memorii (volumul „Spitalul Judeţean şi alte
întâmplări”), Dan Râpă Buicliu (Premiul Paul Păltănea, pentru
contribuţii deosebite aduse la cunoaşterea istoriei oraşului Galaţi),
Alexandru Maria, premiul pentru carte de debut, „omul-metodă”,
unul dintre premiile pentru manuscris ale Festivalului Concurs
„Porni Luceafărul...”, carte apărută la Ed.Convorbiri literare),
Nicoleta Onofrei, premiul pentru interviu şi cronică de teatru,
Ioan Sava, directorul Colegiului Naţional Mihail Kogălniceanu
(pentru dezvoltarea relaţiilor culurale dintre institu ţii),
Adrian Pohrib, de la Arhivele Statului Galaţi (Premiul Vasile Lica).
Două premii speciale au fost acordate Cenaclului „Noduri şi
Semne” la împlinirea a 30 de ani de la înfiinţare (Premiul
Constantin Buzdugan pentru dezvoltarea fenomenului revuistico-
literar de calitate) şi Grupării Athanor ( Premiul Nicolae Spirescu
pentru contribuţii deosebite aduse la dezvoltarea şi promovarea
artelor plastice).

Moderatori au fost Florina Zaharia, redactor-şef la revista
„Dunărea de Jos” şi directorul Centrului Cultural Dunărea de
Jos, artistul plastic Sergiu Dumitrescu.

Atmosfera a fost încălzită de către pianistul Florin Ionuţ
Gîlcanu, un tânăr care promite.

Un premiu special, fastuos, cum altfel, „Dreamland” a fost
atribuit poetului Dan Mircea Cipariu.

a.g.secară
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Eminescu -
Proiect de excelenţă

Clipa cea repede, oprită demult
În neatinsele glose tresare
Are conturul unei foi de arţar
dintr-o vale unde stârcul hoinar
duce pe-aripă un semn de-ntrebare..

(Clipa aceea aş vrea s-o ascult)

Acolo se strâng transparente zăpezi
ivite ioanic într-un gând rugător
când plâng Bucovine şi-un râu de hotar
iar clopotul vechi cheamă colbul stelar
pentru genţiane din chilii cu pridvor…

(Ard sfielnic Îndepărtate livezi)

Ne poartă un dor de graiul-icoană
spre necuprinsul roind peste şesuri
Între spinii uitaţi mijesc trandafirii
iar chipuri de lut din trădate iubiri
trec semnele reci în aspre-nţelesuri…

(iertate-acum de nevăzuta vamă…)

15 ianuarie 2013

Virgil Nistru Ţigănuş

Ziua Culturii
Naţionale

* foto: a.g.secarã
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„Dacă eşti sincer cu ea, Muza îţi răspunde cu
aceeaşi sinceritate şi te ajută mereu în

procesul creativ!”
Interviu cu actorul şi

regizorul

Cristian
Gheorghe,

noul director al

Teatrului Dramatic Fani

Tardini

a.g.secară: Mai întâi, deşi declaraţi într-un recent micro-
interviu că nu v-aţi dorit niciodată să fiţi director, felicitări
sincere pentru numirea în funcţia de director al Teatrului
Dramatic Fani Tardini, dar şi pentru succesul celei mai noi
piese montate aici, „Take, Ianke şi Cadîr”. Dacă este să
ascultăm democratic şi „vocea poporului”, pentru cine vă ştie,
chiar şi numai puţin, este o mutare inspirată a autorităţilor.
Mai ales că, practic şi teoretic, Teatrul este Familia
dumneavoastră...

În acelaşi interviu, spuneaţi că vreţi să refaceţi imaginea
teatrului...Atât cât se poate, în ce ar consta această nouă
imagine a teatrului ca instituţie?

Cristi Gheorghe: Da, teatrul este familia mea şi este locul
unde are ce căuta doar cine ştie cu exactitate din ce este construită această familie, cum
gândeşte ea, care sunt dorinţele ei, care sunt iubirile ei sau care sunt lucrurile pe care le
urăşte. Locul acesta pe care eu îl iubesc şi pe care am să mor iubindu-l, este un loc extrem
de senzitiv, este un spaţiu în care se lucrează în primul rând cu sentimente – fabrica de vise
- produsul finit care este dăruit publicului fiind compus din aceste sentimente.

Legat de imaginea teatrului, în primul rând este vorba de o redinamizare artistică a ceea
ce înseamnă repertoriu, prin alegerea de spectacole potrivite cu gustul unui segment cât
mai extins de spectatori. În al doilea rând este vorba de viitoare colaborări cu unii regizori
de marcă, regizori care, prin ceea ce au realizat până acum, pot garanta valoarea viitorului
produs artistic pe care îl vor concepe.

În ceea ce priveşte imaginea teatrului, mai trebuie avută în vedere şi posibilitatea teatrului
de a deveni cât mai mobil, continuând seria participărilor la festivaluri specifice atât în ţară
cât şi în străinătate.

a.g.s.: Revenind la „Take...”, între abordarea clasică a acestei montări, susţinută cu
argumente de către regizorul Eugen Făt, şi tendinţele actuale, cum vede Cristi Gheorghe
Adevărata Faţă a Teatrului Contemporan (în general, ca fenomen cultural)? Andrei Şerban,
în cartea sa, „O biografie”, se autocalifică drept „eclectic”, adoptând semnificaţia din limba
engleză: refuzul oricărui sistem prin alegerea celor mai bune aspecte din diversele sisteme...
Este eclectismul, în sens englezesc, un atribut al acestui Teatru contemporan?

Ţinând cont şi de experienţa cu Teatrul Pygmalion din Viena, de contactele cu
Bucureştiul, ce îi lipseşte Teatrului gălăţean?

Cristi Gheorghe Da. Eclectismul, în acest sens, ar
trebui să fie un atribut al teatrului contemporan, un atribut
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care să stea la baza viziunii de spectacol modern.
Nici un sistem nu poate fi rău în totalitate, ideea
este să descoperi ce părţi, într-adevăr valoroase,
trebuie păstrate în aşa fel încât
reconceptualizarea să fie una care să ducă la
evoluţie.

Cred că diversitatea este ceea ce lipseşte în
momentul acesta teatrului gălăţean. Şi nu este vorba de
diversitate cu orice preţ, dar este absolut interzis ca un
teatru de provincie să conţină doar un repertoriu bazat pe
un singur gen de artă teatrală. Acest lucru duce evident la
închidere, la limitare, ori teatrul, nefiind o artă limitată, nu
are voie să se manifeste limitativ la nivel de concept.

a.g.s.: Aşadar, dacă totul va fi în regulă, ce piese şi ce
autori ar monta/ aproba/ prefera directorul Cristi Gheorghe?

Cristi Gheorghe: Piese din dramaturgia clasică, dar şi
contemporană, comedii, dar şi drame. Deci „de toate pentru
toţi”.

Până la urmă nu este obligatoriu vorba de titluri sau
autori, ci este vorba de
conceptul regizoral pentru
piesele care urmează să fie
montate. Conceptul trebuie
să fie unul dinamic, care să
vină  în  întâmpinarea
dorinţelor consumatorului
de artă teatrală existent.
Dramaturgia naţională, dar
şi cea universală este extrem
de bogată, conţinând foarte
multe titluri valoroase. Nu
este vorba dacă piesele
acestea se montează ci este
vorba de modul în care se
montează în aşa fel încât
să  devină  plăcute
spectatorului, să îl facă să
simtă empatic atunci când
intră în sala de spectacol.

a.g.s.: Din snobism sau nu, am rămas cu nostalgia unei
montări precum „Trilogia greacă” a lui Andrei Şerban... V-ar
interesa o astfel de întoarcere în timp?

Altfel spus, care ar fi visele actorilor în ceea ce priveşte
repertoriul?

Cristi Gheorghe: În primul rând, visele actorilor în acest
moment sunt legate de dorinţa de a lucra cu regizori de
valoare, recunoscuţi pe plan naţional, lucru care, din păcate,
nu s-a întâmplat de foarte multă vreme. Şi mă refer aici la
Felix Alexa, Alexandru Dabija, Alice Barb, Radu Afrim,
Alexandru Darie, Horaţiu Mălăele şi enumerarea poate
continua.

Din acest punct pleacă ridicarea valorii artistice a unei
trupe şi implicit creşterea calităţii din punct de vedere artistic
al produsului pe care îl vom oferi spectatorilor.

a.g.s.: Dramaturgii gălăţeni pot spera la montarea unora
dintre piesele lor?

Cristi Gheorghe: Evident. Atâta timp cât piesele sunt
interesante nu văd de ce nu s-ar transforma în spectacole

ale teatrului nostru. Am deja în vedere un text al lui Victor
Cilincă, premiat anul trecut în cadrul Festivalului de
Dramaturgie de la Galaţi, text pe care cu siguranţă îl vom
realiza la un moment dat.

a.g.s.: Cum o să aibă grijă directorul şi regizorul Cristi
Gheorghe de... actorul Cristi Gheorghe? Ce planuri i se
rezervă acestuia?

Cristi Gheorghe: Momentan actorul încearcă să se
înţeleagă cu directorul. Abia s-au cunoscut, dar cu siguranţă
vor ajunge să colaboreze minunat împreună.

Este destul de dificilă această dedublare, dar trebuie
făcută atâta timp cât dragostea pe care o am pentru meseria
de actor nu şi-a diminuat intensitatea.

a.g.s.: Apropo de roluri: care v-au fost cele mai dragi şi
pe care le-aţi dori? Un... Hamlet v-ar ispiti? Au fost roluri
care v-au fost impuse şi nu v-au plăcut? Cum le-aţi
„rezolvat”? Discuţii pentru o eventuală întoarcere şi în lumea
filmului?

Cristi Gheorghe: Da. Mi-ar plăcea să gust din nebunia
extrem de lucidă  a
prinţului Danemarcei,
dar  şi din răutatea,
răceala şi obsesivul
patologic cu valenţe
diabolice caracteristice
lui Richard al III-lea. Nu
ai voie să exişti în
calitate de actor dacă nu
îl adori pe Shakespeare.

Cu toate astea, am
jucat de toate. Nu am
refuzat roluri pentru că
nu te faci actor doar
pentru a-l juca pe
Hamlet. Şi am
interpretat cu plăcere
absolut toate rolurile pe
care le-am avut, le-am
iubit în egală măsură pe

toate, chiar dacă unele dintre ele mi-au rămas mai apropiate
de inimă şi mă refer la Kieser din „Tarâmul Celălalt”, la Jo
din „La Umbra Vântului”, la Eskrokov din Moartea lui
Eskrokov, la Lelio din „Mincinosul”, la Capulet din „Romeo
si Julieta”, la Woyzeck din... „Woyzeck”.

a.g.s.: Mă întorc şi la regizorul Cristi Gheorghe. Ce ne
pregăteşte?

Cristi Gheorghe: Plăcându-mi să vorbesc despre
proiectele mele la trecut nu vă pot spune decât că tot ceea
ce o să pregătesc o să încerc să fie cât mai pe placul
Stăpânului Public, pentru că fără el, eu / noi, nu am exista.

a.g.s.: A existat vreun moment în care nu aţi crezut că
Teatrul este viaţa dumneavoastră? Au fost momente în care
aţi fost ispitit să alegeţi altceva?

Cristi Gheorghe: Niciodată. Am mai spus-o şi o repet:
dacă ar fi să mai trăiesc încă o dată aş face exact acelaşi
lucru. Meseria pe care o fac nu m-a dezamăgit niciodată. E
mult prea frumoasă, mult prea sinceră – dacă şi tu eşti sincer
cu ea. Oamenii dezamăgesc, arta niciodată.
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a.g.secară: Care sunt marile dumneavoastră
prietenii din lumea teatrului? Care şi cum a fost relaţia
maestru - discipol? Mă gândesc, par exemplu, la
profesorii de la Bucureşti (Alexa Visarion ş.a.) sau
la actori precum Gheorghe V.Gheorghe, Ioana
Citta Baciu...

Cristi Gheorghe: În lumea teatrului nu este vorba de
prietenii. E mai mult decât atât. Suntem cu toţii o mare familie
şi funcţionam ca atare. Aici suntem fraţi, surori, părinţi,
copii… Altfel nu se poate. Actanţii acestei meserii evoluează
pe baza unor lucruri extrem de intime care invariabil îi apropie,
îi leagă, îi face să devină un tot, îi omogenizează la nivel de
sentiment. Aşa diferiţi cum suntem – lucru foarte normal,
chiar necesar – simţim cu toţii acelaşi lucru – iubire. Sau cel
puţin aşa ar trebui să fie.

În ceea ce priveşte relaţia maestru-discipol pot spune
că am lucrat cu oameni minunaţi (Ion Cojar, Ştefan Radof,
Alexa Visarion) de la care am învăţat extrem de multe lucruri
definitorii pentru ceea ce înseamnă să fii actor-regizor. Am
avut profesori care nu ne-au învăţat să facem o meserie ci
ne-au redescoperit viaţa, ne-au ajutat să privim ca să vedem,
să ascultăm ca să auzim.

De la actorii de aici din teatru, cu tata în frunte – primul
mare descoperitor pe care l-am avut – am primit cadou, cu
fiecare spectacol în care îi vedeam, încă o motivaţie că asta
trebuie să fac şi că merită din plin. Aşa cum am mai spus-o,
eu îi consider familia mea cea de-a doua, familie în care mă
regăsesc, care mă înţelege şi în mijlocul căreia mă simt
minunat de fiecare dată.

a.g.s.: Există perfecţiune în lumea Teatrului? Adică roluri
perfecte, prietenii perfecte, spectacole perfecte,
texte perfecte?

Cristi Gheorghe: Perfecţiunea este acel ceva spre care
doar tindem, lucru sănătos de altfel, pentru că, presupunând

prin absurd că am atinge-o, atunci ar trebui să dispărem.
Este bolovanul sisific pe care încercăm mereu să-l urcăm pe
muntele existenţei. Este un ideal. Aşa cum în viaţă nu există
cu adevărat perfecţiune, în teatru este la fel. Dar continuăm
să o căutăm şi asta ne dă aripi noi de fiecare dată pentru a
putea reîncepe, cu aceeaşi ambiţie, zborul vieţuirii.

a.g.s.: Cum staţi cu marea problemă a Timpului? Mai
ales acum, după  ce aţi primit în dar problemele
administrative? În funcţie de acesta, ce hobby-uri aţi avut
şi mai aveţi?

Cristi Gheorghe: Încerc mereu să mă împrietenesc cu
Timpul. Din păcate este mereu înaintea mea cu un pas. Nu
reuşim să ne întâlnim prea des. Dar de cele mai multe ori îl
am alături, mai ales că marele meu hobby a fost, este şi va fi
teatrul. În rest încerc să îmi găsesc vreme pentru film, pentru
literatură, pentru călătorii…

a.g.s.: Acelaşi Andrei Şerban scrie undeva: „Deşi
evocarea „muzei” pare o glumă, eu cred în ea. Nu noi
decidem reuşita sau eşecul. Important e să dăm tot ce avem
mai bun în lucru. Restul nu depinde de noi. Orice spectacol
are o viaţă a lui, imprevizibilă, independentă, dar adesea nu
o lăsăm să apară, căci, din frică, vrem să controlăm totul.”

Cristi Gheorghe crede în muză? Uneori îi este teamă
de ea?

Cristi Gheorghe: Frică nu. Niciodată. Dacă eşti sincer
cu ea, Muza îţi răspunde cu aceeaşi sinceritate şi te ajută
mereu în procesul creativ. Mereu o căutăm, mereu încercăm
să intrăm în graţiile ei. Muza la mine are valenţe de divin.
Cred în Dumnezeu şi ştiu că de la El avem harul creaţiei
artistice. Iar de Dumnezeu nu are de ce să îţi fie frică, El
fiind Iubire!
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Salonul de iarnă al Filialei Galaţi a U.A.P.R., ediţia
2012-2013, găzduit de Galeriile de Artă „Nicolae

Mantu”, reuneşte creaţii ale unui număr de 34 de plasticieni
aparţinând unor generaţii  diferite, de la Eugen Holban,
Gheorghe Mihai Coron, Teodor Vişan, Nicolae Einhorn,
Gheorghe Suciu, până la cei mai proaspeţi  absolven ţi ai
facultăţii de profil din cadrul Univeristăţii „Dunărea de Jos:
Monica Turcu, Rodica Gherghinoiu, Ştefan Axente, Ecaterina
Balica, Ionuţ Mitrofan. Sunt lucrări de pictură, grafică, sculptură
şi  colaj de o mare varietate
tematică şi stilistică, ce atestă
faptul că mişcarea plastică de pe
aceste meleaguri dunărene
cunoaşte o dezvoltare şi  o
evolu ţie în consonan ţă cu
tendin ţele actuale din arta
contemporană românească. Deşi
din expoziţie lipsesc multe nume,
unele chiar sonore (nici
capacitatea sălii  nu permite
prezentarea unui număr mai mare
de lucrări), manifestarea se distinge prin acurateţe, diversitate
şi  preocuparea artiştilor de a realiza lucrări cu o bogată
încărcătură ideatică şi emoţională, obiectivate prin mijloace
plastice proprii.

În pictură, Sava David încântă cu un tablou axat pe tema
explorării motivului floral, motiv atât de drag artistului, pe
care-l cultivă cu remarcabile rezultate de mulţi ani, neavând
inhibiţii că în acest gen s-au exprimat peneluri celebre: Luchian,
Tonitza, Petraşcu, Mantu, Ghiaţă, Ciucurencu, Piliuţă etc.
Tabloul său, „Anotimp floral”, este pictat într-o gamă de griuri
colorate, magistrakl orchestrate, care evocă atmosfera
melancolică a toamnei, delicateţea şi poezia florilor. Tot motivul
floral constituie şi subiectul pânzei lui Vasile Neagu, realizat în
culori sensibile din aceeaşi gamă a griurilor colorate, aşezate
cu pensulaţii de mare fineţe („Florală”). Teodor Vişan prezintă
o compoziţie cu personaje aflate la un ospăţ („Familia”), Aurel
Manole ne conduce pe o plajă însorită, unde în prim-planul
tabloului este înfăţişat chipul admirabil al unei femei („Plaja”),
Nicolae Einhorn surprinde o scenă cu colindători într-o
compoziţie cu accente decorative („Colindători în curte”), în
timp ce Gheorghe Mihai-Coron îşi exteriorizează bucuria într-o
pânză pictată în ulei, de un lirism tonic („Vecina primăverii”),
iar Crenguţa Macarie evocă o imagine cu o familie de ţărani
care se deplasează într-o căruţă, trasă de un măgăruş, spre
locul unde va începe o nouă zi de muncă („Rurală”). Din
călătoriile sale în afara ţării, Ion Murariu-Neamţ a reţinut
într-un tablou de mari dimensiuni, într-o interpretare personală,
imaginea exterioară a Catedralei protestante din Berlin,
construită din ordinul împăratului Wilhelm al II-lea în perioada
1894-1905 după un proiect conceput în stil renascentist de
arhitectul Julius Raschdorff („Berliner Dom în sărbătoare”).
Figurarea edificiului în pânza gălăţeanului este schematică, iar
culorile sunt explozive, şocante pentru un edificiu de cult, în
realitate de o mare sobrietate, monumental, chiar dacă autorul
a vrut să sugereze  atmosfera sărbătorească şi entuziasmul pe
care-l încearcă participanţii la un astfel de eveniment festiv.
Din splendida Veneţie, Gheorghe Andreescu, în unicul tablou

expus, prezintă palate care poartă pe zidurile lor patina
timpului, soţia sa, Jana Andreecu, glosează pe tema
naturii statice, folosindu-se de tonuri discrete, rafinate
(„Natură statică”), Liliana Jorică-Negoescu dă viaţă unei
compoziţii cu personaje biblice („Angelo din pace”),
Sterică Bădălan aduce poezia toamnei într-o pânză în
care peisajul este configurat pe o orizontală de mari
dimensiuni („Toamnă în galben”), Ştefan Axente s-a
axat pe reprezentarea în tonalităţi coloristice închise a

umbrei unor copaci („Umbra”), Nicolae
Placicov, cu sensibilitatea-i
caracteristică şi pasiunea ce l-a impus
pentru acuarelă, surprinde un crâmpei
din peisajul mirific al Deltei Dunării la
începutul unei frumoase zile de vară
(„Dimineaţă în Deltă”). Un portret de
robustă forţă expresivă semnează Ionuţ
Mitriofan, care debutează în cadrul
acestei expoziţii a Filialei locale a
U.A.P.R. Personajul său feminin, de o
vitalitate exuberantă, este ferm desenat,

iar cromatica aminteşte de paleta expresionistă.
Nicolae Cărbunaru („Nelinişte”), Daniela Cristofor

(„Copacul albastru”), Tudor Ioan („Natură statică”) şi
fostele sale studente, Simona Pascale („Adâncimi”),
Rodica Gherghinoiu („Criza”), Monica Turcu („Povara
crucii”), Olimpia Stanciu („Mândrie şi prejudecată),
Cristina Popa („Structuri”) şi Ecaterina Balica („Zbor”)
pendulează în zona abstracţiei lirice. Fiecare însă are
individualitatea sa, fiecare găseşte soluţii plastice care
să-i exprime stările şi trăirile interioare. Tabloul lui Tudor
Ioan este remarcabil din punct de vedere al jocului
cromatic, al ritmului, al compoziţiei, al largheţei şi
spontaneităţii gestului cu care este aşezată materia
picturală. Ecaterina Balica pictează într-o dominantă de
roşu, la Monica Turcu, Rodica Gherghinoiu, Simona
Pascale şi Olimpia Stanciu culorile sunt sobre, traducând
stări tensionate, nelinişti sufleteşti greu de suportat.
Sentimentul de nelinişte este pus în evidenţă numai
printr-un dinamic joc al culorilor şi de Nicolae Cărbunaru.
Pictura umoristică a lui Florian Doru Crihană prezintă
încă o scenă din viaţa personajului lui Cervantes, pe
care el l-a imortalizat în creaţia sa în nenumărate ipostaze.
De data aceasta, învingător al Turnului Eiffel, cu mustăţi
care au luat forma acestui monument şi cu o nouă
săgeată de aceeaşi formă, adăugată celei cunoscute,
se îndreaptă spre a ataca noi obiective („Bătălia”).

Grafica este reprezentată prin lucrările ai căror autori
sunt Cornelia Nicolaesci-Burlacu, Marian Tomozei-
Cocoş, Tudor Şerban şi Eugen Holban. Acesta din
urmă, prin lucrarea sa executată în pastel, „Muntele
Sacru”, ne întoarce în timpuri mitice, pe vremea geto-
dacilor, imaginând misteriosul Cogaion ce adăpostea
peştera în care marele zeu Zamolxis şi mai apoi marele
preot Deceneu se izolau pentru a medita în linişte şi
singurătate, încercând să afle cunoaşterea supremă.

(urmarea la pagina 19)
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REVISTA

Despre vorbe cu miez
„Echilibrul în stat e ca sănătatea în corp” (Mihai Eminescu)

9

Relaţia mea cu Eminescu este, mărturisesc, una
stabilă. Ne reîntâlnim periodic, fără declaraţii
stânjenitoare şi fără reproşuri, cu dor şi tremurătoare
aşteptare dezlănţuită de o imagine fugară, un gând
trecut sau o poezie auzită din nou. Mi se face dor de
el în cele mai ciudate locuri, îl reîntâlnesc neaşteptat
ca şi când numai la el mi-ar fi fost gândul. Şi nu este
aşa. Trăiesc uneori luni sau chiar ani fără să mă duc
înspre el cu adevărat, furând numai clipe înguste,
trăiri mărunte, frânturi de vers. Alteori nu
mă mai satur să-l caut şi să-l regăsesc. Anul
acesta mi l-au amintit nepoatele mele,
recitând o poezie pentru un concurs de la
şcoală. Ştiu, ar fi fost poate mai interesant

să povestesc cum mi l-a reamintit o carte sau o
emisiune sau un omagiu adus Poetului. Mie, însă,
mi l-au adus mai aproape, la aniversare, două
copile cu glasul subţire, repetând obsedant
„valurile, vânturile…” Abia după aceea am auzit
că unii contemporani ai mei vor să-i facă Poetului
un memorial în incinta Catedralei neamului sau că
cer să fie dezgropat pentru a i se preleva AND-
ul… Moartea lui Mihai Eminescu a devenit în
preajma zilei sale de naştere prilej de investigaţii
dedectivistice şi de presupuneri fantastice. 163
de ani dispăreau într-o clipă în faţa neostoitei goane după
senzaţional a poporului român, care-şi aşeza poetul
naţional la răscruce de drumuri televizuale pentru a fi
folosit la creşterea audienţei. Din fericire pentru el,
Eminescu nu le-a adus rezultatele scontate şi interesul
pentru viaţa-moartea lui a durat doar o clipire de pleoape.
A doua zi poetul era aproape uitat. Un post de televiziune
inspirat a mai calculat ce drepturi de autor ar fi luat rudele
poetului, în eventualitatea că ele ar exista, din vânzarea
cărţilor sale în aceste vremuri. Puţin domnilor, puţin.
Dincolo o fi altfel?, m-am întrebat, în lipsa unui englez

care să ştie dacă Shakespeare este mai bine vândut. Şi gata.
Eminescu s-a reîntors în statuie.

De aceea, cred eu, întâlnirea mea, a noastră, cu Eminescu
nu trebuie să fie programată. În momentul în care l-ai
încorporat în fibra ta, poetul va rămâne acolo, pitit între
cutele simţirii, gata să-ţi răzbată mereu, să iasă la suprafaţă.
Doar să-l ai.

Mie, de exemplu, îmi place să îl redescopăr uneori în
ipostaze inedite. Ştiaţi că sunt cugetări ale sale cu valoare

mereu actuală? „Fiecăruia-i e
dată de natură măsura de minte
pe care a fost s-o aibă. Educaţia
poate să desvolte puterile minţii
existente, nu poate însă pune
ceea-ce nu-i.” Sau: „Oamenii se
împart în două: unii caută şi nu
găsesc, alţii găsesc şi nu-s
mulţămiţi.” Mi-e dragă dulceaţa
limbii, dar şi concizia unor
judecăţi  care se potr ivesc
precum o mănuşă şi în ziua de
astăzi. „Mulţi lucrează, dar
puţini gândesc” sau „Cele mai
înţelepte planuri ne-ncununate
de succes se numesc nerozii”.

O să revin cu astfel de exemple după ce vă voi arăta de
ce mi se pare că reîntoarcerea mea la Mihai Eminescu este  o
lecţie mereu deschisă, necesară tuturor. Nu neapărat
romanticilor dornici de poezie sau filozofilor în căutarea
unor sclipiri de geniu. Poetul a fost şi un tenace jurnalist.
Publicistica sa este atât de stufoasă încât cu greu o poate
urmări cineva ca pe o lectură facilă. Însă, ea există, şi dincolo
de discuţiile privind antisemitismul sau alunecările mâniei
eminesciene, fibra observaţiei atente, logica analizei asupra
societăţii româneşti redimensionează concluziile autorului
şi surprind prin actualitate.

Întâlnirile mele cu Eminescu sunt, cum vă spuneam,
mereu suprinzătoare şi instructive, aşa cum se întâmplă în
orice relaţie serioasă. De când am în casă ediţia completă a
operelor sale, în îngrijirea profesorului Vatamaniuc (Editura
Naţional, 2010), simt că nici timpul şi nici cunoştinţele
nu-mi sunt suficiente pentru a cerceta şi înţelege.

Aşadar, zilele trecute, în plină aniversare a poetului,
surclasată la televizor de contorsionări bugetare şi discuţii
parlamentare, de dezvălurii incredibile de erori judiciare şi
aşa mai departe, eu citeam într-un articol publicat de Mihai
Eminescu în 26 mai 1879 - „Care va să zică justiţia nu poate
face nimica contra tâlharilor de bani publici, contra mituiţilor,
deoarece aceşti domni sunt patrioţi înregimentaţi ai
partidului roşu. Justiţia nu poate să-şi facă datoria, pentru
că abuzatorii şi mituiţii, de
la notarul de sat până la
treptele cele mai nalte

Katia Nanu
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